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10 anys

CERDANYOLA pàg 10

La ciutat no ha presentat 
el seu pla contra la sequera

A FONS pàgs 12 i 13

L’elecció indirecta de l’AMB,
l’altra cara del 28 de maig

Cerdanyola viu un gran Roser de Maig pàg 10

Una ciutat que vibra 

La futuraresidènciadegent
grandeRipollet faunnoupas
En marxa el procés per licitar les obres d’un equipament públic que el municipi reivindica des de l’any 2016 pàg 16
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BÀSQUET pàg 20

Bilbao, sobre l’adeu al CBF
Cerdanyola: “Necessitava
descansar uns mesos”

BARBERÀ pàg 14

Joel Audí, al capdavant
d’un taller que busca
transformar la masculinitat

ELECCIONS 28M pàgs 2 i 3

El PSC vol fer-se fort a
Cerdanyola i Barberà i
Decidim repetir a Ripollet
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LA TEVA CIUTAT, DAVANT LES URNES
Tot el que et cal saber per decidir el vot

Des de fa mesos, els partits locals
tenen la mirada posada en un ma-
teix objectiu: aconseguir aixecar
la vara d’alcalde o d’alcaldessa per
dirigir els governs municipals
durant els pròxims quatre anys.
Però a pocs dies de les eleccions
del 28M, la cursa electoral arriba
a la recta final i, amb ella, el
temps per guanyar vots.

Cerdanyola, Barberà i Ripollet
són municipis on, històricament,
el vermell sempre s’ha imposat. De
fet, el PSC va governar gairebé
ininterrompudament en aquestes
tres localitats des de la transició fins
al 2015. Però a les eleccions mu-
nicipals d’aquell any l’hegemonia
socialista es va acabar a les tres ciu-
tats, nous partits van aconseguir
l’alcaldia i, des de llavors, hi ha un
escenari més variat i que deixa més
incògnites de cara a aquest 28M.

PANORAMA A CERDANYOLA
Després que el 2019 els socialistes
recuperessin l’alcaldia, que du-
rant quatre anys va estar en mans
de Guanyem Cerdanyola, el PSC
arriba a les eleccions “més conso-
lidat” i “amb més força”, tot i ha-
ver governat en minoria. Ho diu
l’alcalde, Carlos Cordón, que tor-
na a liderar una llista sense gaires
novetats, ja que dels nou regidors
actuals que té el partit, sis repetei-
xen al capdavant de les llistes. En-
tre els canvis més destacats, el re-
gidor Javier Sánchez ascendeix a la
tercera posició, que fins ara ocu-

pava el segon tinent d’alcalde, Da-
vid González, mentre que aquest
baixa a la cinquena. Les regidores
Carme Arché, Glòria Urbano i
Marian Navarro no són a la llista.

Tot i que el PSC va desbancar
Guanyem Cerdanyola, aquest par-

tit no se situa com a líder de l’o-
posició. Per contra, sí que ho fa
ERC, que ve “d’una bona ratxa”
que l’ha fet anar guanyant vots i re-
presentació al consistori, on ara té
cinc regidors. Ho explicava Hele-
na Solà en declaracions a Línia Va-
llès, quan anunciava que no es pre-
sentaria com a alcaldable, després
de tres mandats. El seu lloc l’ocu-
pa Albert Turón, regidor i president
de la secció local, amb una nova
número dos, Isabel García.

D’altra banda, Ciutadans in-
tentarà mantenir-se com el segon
partit de l’oposició, amb Pau Ortolà
novament al capdavant, tot i el mal
moment general que viu la for-
mació. Per la seva banda, Guany-
em  Cerdanyola, amb Iván Gon-
zález repetint, aspira a millorar els
tres regidors actuals, mentre que
En Comú Podem aposta per una
cara nova, la de Pedro Arco.

Entre la resta de candidatures,
destaca la de Junts per Cerda-
nyola, amb Joan Sánchez tor-
nant a liderar la formació, i la del
Partit Popular, amb Ana Isabel
Plans de nou al capdavant. En to-
tal, es presenten 13 partits a les
eleccions municipals.

EL CAS DE BARBERÀ
A Barberà, el PSC va recuperar,  en
les darreres eleccions, l’hegemonia

que sempre havia tingut, després
del govern de Plataforma Ciuta-
dana per Barberà (PCPB) i Podem.
Ara, l’objectiu dels socialistes és
ampliar més les distàncies amb la
PCPB. I és que el PSC ha estat
aquests quatre anys governant en
minoria, amb Xavier Garcés com
a alcalde i amb set regidors, men-
tre que la PCPB l’ha seguit de ben
a prop, amb cinc.

A la llista socialista, Garcés
lluitarà per mantenir l’alcaldia
acompanyat de Mònica Sempere,
abans número quatre, ara núme-
ro dos. L’única regidora que no es
presenta a les eleccions és Mòni-
ca Madueño, mentre que la resta
de regidors continuen, però en po-
sicions diferents. Daniel Gómez,
per exemple, actual tinent d’alcal-
de, és el número tres.

Mentrestant, la PCPB, princi-
pal partit de l’oposició, ha apostat
per un nou candidat, que substi-
tueix Manel Ferreté. Es tracta de
Guillem Vilaregut, actual núme-
ro cinc i portaveu, que agafa les
regnes del partit amb l’objectiu de
recuperar l’alcaldia. Ho fa amb
l’actual número dos, Susana
Meca, com la seva mà dreta, però
sense l’actual regidor Óscar Heis,
que no és a la llista.

Pel que fa a ERC, tercera for-
ça al consistori amb quatre regi-

dors, l’actual portaveu, Pere Pu-
bill, torna a liderar el partit, però
amb una llista totalment renova-
da. I és que cap dels regidors ac-
tuals repeteix, només ell. Per al-
tra banda, En Comú Podem tor-
na a estar liderat per David Cla-
rà, i Ciutadans, per Javier Pérez.
En total, hi ha 11 candidatures a
les eleccions municipals.

POSSIBILITATS A RIPOLLET
Ripollet té un escenari diferent del
de les eleccions del 2019. El més
destacat, sens dubte, és l’absència
de l’alcalde, José María Osuna,
que no es presenta als comicis. En
el seu lloc, la regidora de Femi-
nisme, Txell Caler, lidera Decidim,
amb l’actual quarta tinent d’al-
calde, Andrea Guijarro, com a mà
dreta. A més, també hi ha altres
canvis dins del partit, ja que fi-
gures tan importants com la ti-
nent d’alcalde Pilar Castillejo o els
regidors Sergio Linares, Fran
Sánchez i Reyes Muñoz no repe-

teixen a la llista per poder “conti-
nuar fent feina transformadora”,
detallen des del partit.

El PSC, líder de l’oposició, as-
pira a retallar de forma important
la distància amb Decidim, per a qui
és tot un repte mantenir els 10 re-
gidors. Tot i que actualment els so-
cialistes tenen sis regidors, lluny
dels deu de Decidim, Luis Tirado
repeteix com a candidat per recu-
perar l’alcaldia, que fins al 2015 ha-
via estat en mans del PSC. Ho fa
amb Eva Herrera, de nou, com a
número dos. Tot apunta a un es-
cenari molt més igualat.

Mentrestant, l’actual tercera
força, Ciutadans, no es presenta
a les eleccions i tampoc ho fa la
quarta, Som Ripollet. Ambdues
tenen representació al consistori,
però el líder del partit taronja es
presenta com a cap de llista per
Valents i Melodi Lopez, alcalda-
ble de Som i única regidora del
partit, va de número cinc a la llis-
ta socialista.

En total, hi ha onze candida-
tures, entre les quals també des-
taca ERC, que lluitarà per entrar
a l’Ajuntament, amb Roger Bayó
al capdavant, a més de VOX,
com a Cerdanyola i Barberà, que
es presenta per primera vegada a
les eleccions a tots tres municipis
i que pot donar la sorpresa.<

Tornarà l’hegemonia socialista?
» A Cerdanyola i Barberà els socialistes busquen consolidar-se, amb pocs canvis a les llistes electorals
» L’adeu de l’alcalde ripolletenc Osuna obre un nou escenari on Decidim i el PSC es disputen l’alcaldia

Carlos Cordón, alcalde de Cerdanyola i candidat del PSC, en la seva presentació com a cap de llista. Foto: PSC Cerdanyola

A Ripollet es
desintegren dos dels

quatre partits que
tenen representació

al consistori

Els dos principals
partits de l’oposició a
Cerdanyola i Barberà

aposten per nous
candidats a l’alcaldia

Olga García
VALLÈS OCCIDENTAL
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4Carlos Cordón, al capdavant del PSC de Cer-
danyola, va aconseguir la victòria i, amb ella, els
socialistes van tornar a liderar el govern local des-
prés d’un mandat amb Carles Escolà, de Com-
promís per Cerdanyola, com a alcalde. No van
aconseguir la majoria absoluta de fa anys, però
sí nou regidors per governar en minoria.

A Barberà també hi va haver canvis, ja que
durant els quatre anys anteriors havien gover-
nat en coalició la Plataforma Ciutadana per Bar-
berà i Podem. La victòria del PSC, amb Xavier
Garcés i amb un govern també en minoria, va
restaurar el socialisme al municipi.

Finalment, a Ripollet, Decidim, amb José
María Osuna al capdavant, va viure la seva se-
gona victòria consecutiva. En aquest cas, el
partit va millorar els resultats anteriors i va gua-
nyar un regidor, però va continuar en minoria.<

4Sens dubte, un dels temes que més ha mar-
cat la campanya electoral a tots tres municipis
és el de la mobilitat. I és que el pas de l’N-150
per aquestes localitats continua generant debat
i punts de vista diferents sobre com cal actuar
per pal·liar el seu impacte. També ha estat un
tema comú el desenvolupament del futur Hos-
pital Ernest Lluch, que ha de donar servei a les
tres ciutats i que després de molts anys conti-
nua sense ser una realitat.

A Cerdanyola, però, el desenvolupament del
concepte Cerdanyola ciutat del coneixement i
la capacitat per atraure empreses, sobretot al
Centre Direccional, també han estat temes
molt presents. A Barberà, el desenvolupament
urbà i la transició energètica han marcat els de-
bats electorals, mentre que a Ripollet ho han fet
la neteja i el nou servei de recollida de residus.<

4Com que l’escenari de majories absolutes està
pràcticament descartat, i tenint en compte que
el PSC de Cerdanyola, el PSC de Barberà i Deci-
dim Ripollet ja han estat governant en minoria,
tot apunta a un panorama força similar a l’actu-
al si aquests tres partits guanyen les eleccions.

Tot i això, en el cas de Cerdanyola es podria ar-
ribar a crear una alternativa al PSC que hauria d’in-
cloure ERC, Guanyem, els comuns i fins i tot Junts.
El candidat republicà, Albert Turón, es mostrava
obert a pactar en una entrevista a Línia Vallès. “La
majoria alternativa que ens permeti fer efectiu el
programa serà la que intentarem consolidar”, deia.
Mentrestant, a Barberà l’alternativa al PSC podria
passar per una possible entesa entre la PCPB, ERC
i Podem. A Ripollet, davant la dissolució de dos
dels quatre partits amb representació al consistori,
els pactes són més improbables.<

Possibles pactes

La campanya electoral
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Els resultats del 2019 Els protagonistes

“Volem continuar treba-
llant per una Cerdanyola
justa, equitativa i mo-

derna, amb serveis públics
de qualitat i amb carrers ama-

bles que convidin a viure aquí”

C. CORDÓN (PSC)“
“Som l’única candidatu-
ra que realment farà po-
lítica útil, com ho de-
mostrem cada dia: política
centrada en les necessitats re-
als de la ciutadania de Barberà”

X. GARCÉS (PSC)

“L’objectiu és liderar un
municipi que continuï
lluitant per la justícia so-

cial, treballant per garantir
els drets bàsics i el seu accés a

totes les persones que viuen a Ripollet”

T. CALER (Decidim)

“La nostra prioritat és que
ningú es quedi enrere.
Venen temps difícils i hem

d’aconseguir que tota la
ciutadania de Barberà pugui

tenir accés als subministraments bàsics”

G. VILAREGUT (PCPB)

“Som l'única alternativa
desitjable i possible per a
Cerdanyola. S’han acabat
les èpoques de majories
absolutes, per molt que el PSC
sigui una realitat consolidada”

A. TURÓN (ERC)

“Em conec Ripollet pam
a pam i faré política de
trepitjar el carrer i no els
despatxos, estant al costat
de la gent i escoltant-la, que és
com s’arreglen les coses”

L. TIRADO (PSC)
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2
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Estem en un punt on
els vaquers/es han de

decidir a qui pagar el
menjar, si a les seves famílies o a les se-
ves vaques. La sequera comporta i
comportarà una disminució del cens de
boví a casa nostra, i de pagesos també.
Alguns, ja tocats de mort, no conti-
nuaran l’any que ve. Dramàtic.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

Dimarts [9-5-2023] en-
cara farà calor, però a

partir de dimecres la
temperatura començarà a baixar i tin-
drem entre 2 i 5 °C MENYS del que to-
caria al mes de maig. I tot això, acom-
panyat de ruixats i tempestes, que tor-
naran a regar les capçaleres dels rius i
localment acumularan més de 50 mm!

@alexsnclmnt

Hoy [7-5-2023] publi-
camos una investiga-

ción gorda en @eldia-
rioes: por primera vez un medio acce-
de al detalle de todas las incidencias,
día a día, en Rodalies de Catalunya. El
resumen es que en 2022 hubo retrasos
graves 4 de cada 5 días y más de 2.000
trenes cancelados.

La certesa que per co-
nèixer tot el que vol-

dries conèixer no t’hau-
ries de morir mai. Que tot és apassio-
nant i la teva ignorància, infinita. Tenir
deu llibres començats i patir per tots els
que no arribaràs a llegir. Quin no viu-
re. I quina tarda més bonica de ploure.
[...] En realitat, no em falta res.

@MAlbercocs@apuente@immaps

La lupa

uè ens està succeint a l’hora d’analitzar el
binomi migracions/drets humans? Com pot
ser que hàgim passat tan ràpidament de re-
ivindicar el dret humà a la mobilitat uni-
versal (art. 7. 2 de la Declaració Universal

de Drets Humans Emergents) a estar immersos en la
manifesta proclamació d’un estat d’excepció perma-
nent contra les persones migrants? Donar una ex-
plicació coherent a aquesta situació no resulta fàcil.
Malgrat que és un tema complex, sí que podem apre-
ciar que, des del món dels drets humans, això obeeix
a una manipulació discursiva al voltant de la condi-
ció de les persones estrangeres.

Aquesta manipulació rau a provocar engany sobre
la necessària interacció existent entre la sobirania de
l’estat i la protecció dels drets de les persones migrants.
Des d’una visió clàssica del Dret internacional públic,
els estats tenien el poder inqüestionable d’admetre i
d’expulsar els estrangers del seu territori. No obstant
això, aquesta concepció absoluta que reconeixia la ple-
na discrecionalitat de cada estat s’ha vist mitigada pro-
gressivament per l’evolució d’altres normes interna-
cionals –en particular, les relatives a la protecció dels
drets humans. Normes que no només afecten l’entrada
o la sortida, sinó també el gaudi de drets i llibertats
fonamentals quan una persona estrangera es troba
sota la seva jurisdicció. L’emergència d’aquestes
normes té per finalitat conciliar dues exigències
oposades: per una banda, la seguretat nacional i la so-
birania estatal i, per l’altra, l’efectiva aplicació del prin-
cipi del respecte de la dignitat humana, en aquest cas
envers les persones migrants. D’aquesta forma, cal pro-
clamar ben alt que, avui dia, la sobirania dels estats
està limitada, en diferents situacions, per la necessi-
tat de respectar els interessos i les expectatives legí-

times de les persones migrants, així com de garantir
el respecte dels seus drets fonamentals.

Aquesta interpretació ens ha de permetre desarmar
i denunciar totes aquelles polítiques i pràctiques d’a-
partheid social que pretenen justificar argumentacions
i comportaments que volen actuar com a protectors cap
als seus (primer els de casa) i com a depredadors respecte
dels que consideren enemics (persones migrants).

Cal denunciar aquesta alteració del règim migra-
tori, ja que descansa en la representació de la perso-
na estrangera com a estranya, on la seva condició és
vista com una amenaça i on la retòrica de la protec-
ció ja no és cap a elles, sinó contra elles.

Davant d’aquesta manipulació que hem constatat,

la pregunta a formular-nos no només hauria de ser:
com és possible aquest horror que comporta una vul-
neració sistemàtica i constant dels drets de les persones
migrants? La pregunta correcta a plantejar-se seria:
com hem permès que les persones migrants s’hagin
pogut veure privades de molts dels seus drets i lli-
bertats sense que això sigui constitutiu de delicte?

En molts casos, es tracta de manifestes violacions
dels drets humans justificades per motius de segure-
tat, de manteniment de l’ordre i de control de la mi-
gració. No són pocs els exemples que en podem trobar
cada dia: la identificació i detenció discriminatòria de
persones en espais públics per sol·licitar la seva docu-

mentació acreditativa de la situació administrativa
(identificacions basades en perfils ètnics, com denun-
cia any rere any SOS Racisme) o els espais de reclusió
caracteritzats per l’espera i la manca de drets (centres
d’internament d’estrangers, com el que tenim a Bar-
celona). Per si això no fos prou, les polítiques de con-
trol migratori incideixen en la il·lògica de l’excepcio-
nalitat en promoure la criminalització de la solidaritat
i la generalització de narratives tòxiques contràries a
les migracions i als estrangers, entre altres mesures.

Ens trobem, doncs, davant d’un procés de deshu-
manització de les persones migrants fruit de l’augment
dels controls migratoris i del desenvolupament de po-
lítiques que produeixen cada cop més vulneracions de
drets humans, patiments, explotacions i, fins i tot, morts.

Ben segur que aquest fals dilema entre la por o la
diversitat estarà molt present en la campanya de les
eleccions municipals. D’aquesta forma, no ens podem
quedar de braços plegats. Haurem de saber escollir
entre veure la immigració des d’un marc discursiu
construït sobre la por a l’altre i la defensa de la segu-
retat mitjançant mesures pròpies d’un estat d’excepció
permanent –amb l’objectiu de reduir els drets de les
persones migrants i mantenir-les en un estat d’inse-
guretat i vulnerabilitat– o aconseguir revertir la si-
tuació per tal de fomentar un enfocament de la ges-
tió de la immigració basat en els drets humans.

Ho tinc clar. Segur que defensar el dret a migrar i els
drets de les persones migrants contribuirà a fer que les
nostres societats siguin més justes i solidàries, on la mi-
xofília (l’aposta per entorns heterogenis i diversos) der-
roti la mixofòbia (por d’allò que és desconegut o no es
vol conèixer). Independentment que doni o no vots.

Article publicat originalment el 24 d’abril

El fals dilema entre la por o la
diversitat estarà molt present en

la campanya de les municipals

per David Bondia, síndic de greuges de Barcelona

La diversitat contra la por?
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A presó un home acusat d’intentar retenir un
menor a Cerdanyola per fer-li una fel·lació1

2
Compte enrere per a la Festa Major 
del Roser de Maig de Cerdanyola

Barberà celebra una nova 
edició de l’Aplec del Pa

La feina feta

El + llegit líniavallès.cat

3

4

5

Un informàtic compartia pornografia 
infantil que extreia dels aparells que reparava

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Vallès no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@carlesral: Més creuers, menys aigua;
més creuers, menys habitatge; més cre-
uers, més residus; més creuers, més es-
calfament... #StopCreuers.

@perearagones: El Govern inicia el procés
d’expropiació d’habitatges de grans teni-
dors buits des de fa dos anys, que permetrà
incorporar-los al parc de lloguer social.

#HabitatgeSocial

@elpiratavell: Rodalies és una arma elec-
toral. Ara i sempre. I això explica per què
tot continua igual, i per què qui més la pa-
teix són les que menys tenen.

#UnDiaMésARodalies #StopCreuers

Safata d’entrada

Hi ha persones que amb
prou feines poden pen-
sar en elles mateixes

perquè els anem demanant que
tinguin en compte els altres.
Em posen malalt aquells que
van donant lliçons d’això que
anomenen empatia, alteritat, bé
comú i coses així, però després,
a la intimitat o a l’esbarjo, es pas-
sen pel folre tot el que diuen.

És impossible separar el sub-
jecte de les seves circumstàncies.
Deixeu-me dir per començar que
no es pot definir tan alegrement
el que normalment considerem
bo o dolent. El comportament
humà, diria el meu professor Jo-
sep Maria Puig (i jo ho compar-
teixo), està totalment determinat

La veritat
per Francesc Reina

per les influències que rebem de
l’exterior. A més, estem molt llu-
ny de controlar-les, per més
que diguin aquells que escriuen
llibres d’autoajuda. La qüestió,
encara que sembli absurd, és
que no som conscients del que
ens passa... I això és pastura del
missatge de l’autoritarisme, el
consumisme, l’aïllament...

De la teoria sobre les po-
mes podrides surt aquesta
gran pena que insisteix sobre
els elements patològics que

volen explicar les responsabi-
litats personals. La qüestió és
que puguem controlar els nos-
tres entorns per ser autònoms.

Que difícil... Molt d’això té
a veure amb la política. A veu-
re si ens n’assabentem: el ca-
ràcter no designa la conducta.
Això és el que ens volen fer
creure. No hi ha comporta-
ments estables, només hi ha si-
tuacions. És impossible sepa-
rar els individus de les nostres
circumstàncies.
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Els semàfors

Cerdanyola és un dels dos únics
municipis catalans que no ha
presentat el pla d’emergència

obligatori per combatre la
sequera. Ja l’hauria d’haver

enviat a l’ACA, però encara està
en procés de redacció i el
preveu entregar el dia 18.

pàgina 10Aj. de Cerdanyola

L’Ajuntament de Barberà està
impulsant el taller Homes en

transformació, tirat endavant pel
psicòleg Joel Audí. La iniciativa
pretén apropar els homes que 

hi participen a les noves
masculinitats i fer-los reflexionar

sobre la igualtat de gènere.
pàgina 14Aj. de Barberà

L’Ajuntament de Ripollet 
ha aprovat per unanimitat l’inici

del procés de licitació de les
obres per construir la nova

residència pública i centre de
dia. És un pas clau per fer realitat
aquest equipament, que fa anys 

que es reivindica.
pàgina 16Aj. de Ripollet
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NLes millors
perles

Wallapop va felicitar i publicitar el Dia de la Mare amb una
notificació que deia: “Trucada perduda de ta mare”.

Desenes de persones òrfenes van criticar la campanya per
l’ensurt i la tristor que els va provocar. L’empresa s’ha disculpat.

Una ampolla de vi i piruletes. Sembla que l’ésser humà
no necessita res més que això per sobreviure cinc dies

en un bosc australià. Almenys així és com ha aconseguit
mantenir-se amb vida una dona rescatada recentment.

Tres lladres roben fins a 200 vambes en una botiga del Perú.
El botí inclou diferents marques, colors i mides, però totes

les sabatilles tenen una cosa en comú: són totes del peu dret.
No sabem si als tres lladres els faltava la cama esquerra.

Enxampen un treballador de Correus que robava part
del contingut dels paquets abans d’entregar-los als

legítims propietaris. Un vídeo publicat a TikTok ha exposat
aquest lladre i ara l’empresa investiga el cas. 

LA FOTOTwitter (@RoyalFamily)

Mirada pròpia

Als voltants del Dia del Treballador s’acumulen
les propostes i reivindicacions sobre el món
laboral expressades des de diversos sectors
de la societat. Els que solen fer més soroll són

els sindicats, perquè són els que presumptament re-
presenten els interessos dels treballadors i, per tant,
utilitzen l’aparador de l’1 de maig per reclamar millores
salarials, més llocs de feina i altres mesures que ga-
ranteixin la qualitat de vida dels treballadors, com la
proposta estrella d’enguany, que és la setmana labo-
ral de quatre dies o, dit d’una altra manera, el cap de
setmana de tres jornades de festa.

També el sector empresa-
rial aprofita el reclam de la ce-
lebració del treball per dir-hi la
seva. Aquest és el cas de la com-
panyia Clece, que la setmana
passada va anunciar el projecte
Barcelona Emplea, una inicia-
tiva per oferir feina de diferents
perfils professionals a persones
en situació vulnerable a través
d’un bus que farà parada a qua-
tre ciutats metropolitanes: Sit-
ges, Vallirana, Martorell i l’Hos-
pitalet de Llobregat. És com
aquell bus en el qual viatjava Jor-
ge Fernández i el seu equip de re-
habilitació d’edificis en el pro-
grama d’Antena 3 Esta casa es
una ruina, però en lloc de gua-
nyar-te uns dies de vacances
mentre et reformen la casa aquí
el que t’ofereixen és que treba-
llis perquè amb el teu salari et
puguis arreglar la casa, si és
que en tens.

Uns altres que aprofiten el dayketing del Dia del
Treballador són les consultores, les empreses de re-
cursos humans i les agències de màrqueting. La xar-
xa s’omple d’estudis i d’informes sobre les temàti-
ques més inversemblants relacionades amb el món
laboral. D’aquestes, les més curioses i, en certa ma-
nera, frívoles són les enquestes sobre els hàbits i cos-
tums dels treballadors, que és una manera legal d’in-
vestigar la vida del proletari i, alhora, semblar que
a les empreses els preocupa com se sent el penca-
ire i què l’amoïna.

Dins d’aquest àmbit del work reality, la que més
m’agrada és la branca de les relacions personals en
l’àmbit laboral. Per exemple, sabíeu que els profes-
sionals que tenen un amic a l’empresa treballen més
i millor? Segons un informe de la consultora Gallup,
les persones amb un amic a la feina estan més com-
promeses amb el treball, són més propenses a inno-
var i a compartir idees, a fer més tasques en menys
temps i, compte amb la dada, també es diverteixen
més. Quin descobriment! És com aquella antiga fra-
se-acudit que deia: “Masturbar-se està bé, però fo-
llant coneixes gent”.

Un altre estudi –aquest, de l’empresa Randstad– diu
que vuit de cada deu treballadors espanyols afirmen que
compten amb, com a mínim, un amic a la feina i que es-
tan més contents que un gínjol. Tant, que donen més
importància al valor d’aquesta amistat que al seu pro-
pi sou. En part, s’entén, perquè passem un terç de la nos-
tra vida treballant, per la qual cosa compartim més ho-
res amb els companys de feina que amb la nostra família
o amb el gat, i ja se sap que el tracte porta el contacte.

Ara bé, tenir un amic a la feina compensa o seria
millor estar més sol que un mussol però no haver de

treballar? Està clar que la fantasia d’Il dolce far nien-
teno està gaire ben vista, perquè sembla comunament
acceptat que l’acció natural de l’home és treballar. “El
treball us farà lliures”, deien els nazis. En canvi, el cò-
mic Pepe Rubianes ironitzava: “El trabajo dignifica,
te honra, te realiza, te luce, te abrillanta y te da es-
plendor. Hasta te pone cachondo. Es la hostia.
Hay que ver lo cachonda que va la gente a traba-
jar a las seis, las siete y las ocho de la mañana”.

També la música, que sovint és un fidel reflex del
sentiment popular, està plena de hits que demonitzen
el treball: No me gusta trabajar (Los Rebeldes), La

vida pasa felizmente – Es una
lata el trabajar (Luis Aguilé),
Sympathique – Je ne veux pas
travailler (Pink Martini)… I des-
prés tenim Peret, que a Sabo-
reando cantava: “El portero de
mi casa dice que ya no trabajo,
que le pregunte a su hija cuando
la tengo debajo”. Aquest vers
rumber sembla l’himne de l’in-
cansable rei emèrit: potser en sa
vida mai s’ha acotxat per treba-
llar ni per arreplegar un tovalló
del terra, però, pel que es veu, no
ha parat quiet i mai li ha fet
mandra saltar de llit en llit. De fet,
entre ell i Julio Iglesias, podrien
colonitzar tota Austràlia amb la
seva descendència.

De la mateixa manera que
sempre hi ha un dentista díscol
que no coincideix amb els altres
nou a l’hora de recomanar un
dentífric, a les enquestes sobre el
món laboral també es recull un pe-

tit percentatge d’outsiders que opinen, però com que
són minoria, no es converteixen en tendència. Són au-
tèntics mestres esquivant el treball que s’inspiren en al-
tres personatges que han arribat a la fama per no fer res
o per fer-ho malament, com Homer Simpson, Jeffrey
Lebowski, Peter Griffin o Jay i Bob el Silenciós. Gent ran-
dom que, quan en els estudis de mercat els pregunten
“què estàs fent actualment?”, pot ser que els responguin
“preparant un collar de macarrons per al Dia de la Mare”.

Article publicat originalment el 2 de maig

per Víctor Porres

Els amics de Peter (Griffin)
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@sempresaludava: Ahir un nen va anar a
classe amb un rellotge que li havia cagat el
Tió, que no marxa mai de casa seva. Després
que si la mainada es torna gilipolles.

@scalvocarrio: 97 candidats canvien de
formació per les municipals i passen de Cs,
PP o SOMI, entre altres, el 2019, cap a la
formació d’extrema dreta [Vox] el 2023.

@RamonIglesias68: 6.927 víctimes espe-
ren torn per ser exhumades de les fosses
comunes del genocidi franquista a Catalu-
nya. Al ritme actual trigaran 1.400 anys.

Flaixos

Tribuna

«Abans que un bombardeig la tornés boja»
‘Homenatge a Teresa’, Ovidi Montllor

Cada dia, a cada passa, una primíssima línia frà-
gil ens separa, o potser ens adhereix sense solu-
ció de continuïtat, amb un subsol que encara con-
té els substrats del que som, concentra totes les

pors acumulades i condensa el trencaclosques d’una me-
mòria fràgil. Ho dic perquè ara que la Model ja no és pre-
só, rere 100 anys d’història i 113 penes de mort, esdevé ga-
irebé imprescindible no perdre’s la impressionant feina-
da que han realitzat la fotògrafa Ana Sánchez i l’historia-
dor Xavier Domènech sobre els refugis antiaeris de quan
plovien bombes a la ciutat que no era dels prodigis. Es tro-
baran, es toparan, amb 170 imatges sobre aquella Barce-
lona subterrània, construïda, com és norma de la resistència
en aquesta país, a través de l’autorganització, l’enxarxament
veïnal i l’esforç comunitari de la rereguarda. Si s’atansen
a l’antic pou del dolor i el càstig que és la vella presó veu-
ran, a les galeries 3 i 4, una insondable exposició carto-
grafiant i localitzant 1322 refugis autoconstruïts, on bar-
celonines i barcelonins es protegiren del foc del cel i on se
salvaren milers de vides. L’Ana hi ha posat el cos, l’ànima
i l’ull per tots nosaltres. Llum tènue contra l’horror i ull per-
sonal entre penombres, sota tots els clarobscurs, per ga-
rantir una mirada col·lectiva en els replecs de la memòria.
Aquell subsol no és pas lluny, i sobre ell caminem quoti-
dianament. El passat 30 de març, quan s’inaugurava, en-
cara prenia la paraula la veïna de Sant Andreu Montser-
rat Sala, a 94 anys. Com a testimoni viu en primera per-
sona. Tan lluny i tan a prop.

La memòria no ens deixa mai en pau i, alhora, és im-
possible construir cap pau sense ella. Alacant, Barcelona,
Gernika i aquells primers bombardejos feixistes contra la
població civil van inaugurar, com a laboratori de proves ne-
cròfil, un model vertical de destrucció demencial que aca-
baria normalitzant-se. Santiago Alba Rico va escriure fa molt
temps sobre aquesta aporia irresoluble: si els camps de con-
centració nazi foren un holocaust horitzontal, Hiroshima
i Nagasaki –246.000 morts– van fundar el funest exter-
mini vertical des de l’aire per esborrar ciutats senceres en
un no res. Però, paradoxalment, com recorda Alba Rico,
l’ordre mundial del 1945 va prohibir el terror dels lager men-
tre legalitzava la crueltat dels bombardejos. Ahir o avui, men-
trestant, les veritats nòmades que Palau i Fabre va deixar
escrites al seu ‘Gernika’ encara romanen i perduren: «Els
infants jugaven a guerra quan de sobte, del cel, d’on ve-
nen, diuen, els àngels i els ocells, queia un xàfec de foc, el
cel era l’infern, l’ordre s’havia capgirat. Tres hores com
una eternitat i aquell joc s’extingia. Els infants ja no ju-
gaven a guerra: la guerra els havia exterminat. Ara tot-
hom pensava igual, perquè tots els cadàvers pensen el ma-
teix. I així començava la gran uniformitat».

La desmemòria també uniformitza. I les ombres del
passat de ‘1.322’ no són només fantasmes del present, sinó
estrictes realitats contemporànies a les quals ens hem
acostumat amb parsimoniosa i radical indiferència con-
temporitzadora. I sí, mirarem l’ahir per poder copsar el
present i saber descodificar el futur. L’exposició no és el
que aparenta –a cavall de la història, la cartografia o l’ar-
queologia–, sinó molt més, i m’atreviria a dir que tot el
contrari –present, brúixola i futur. Si no, no imaginarem
les sirenes i les corredisses civils d’ahir pensant en les cor-
redisses cap al metro de Kíiv d’avui mateix. Mal ens pesi,
el cel de plom s’ha reproduït de forma ininterrompuda
des de 1945. Facin la llista de memòria, si no. Dresden,
Saigon o Santiago de Xile. Sumem-li la memòria de Sa-
rajevo fa 30 anys, de Bagdad i Fallujah en fa 20, d’Alep
en fa 10 o del Iemen des de fa vuit anys. Com si no n’a-
prenguéssim mai –aprendre a mirar, sostenia John Ber-
ger. La mirada, a propòsit de l’exposició, conté una ra-
dical dualitat: la mirada asèptica del pilot del bombar-
der que prem el botó és la que destrueix el món d’una sola
revolada. La mirada de l’Ana, antídot i antagònica, és el
que el salva.

Res no cau del cel –les bombes, sí– i tot es cou sem-
pre arran de terra, des dels subsols on tantes vegades ens
hem hagut de refugiar. Tampoc res comença avui. Les llui-
tes democràtiques de llarg recorregut per la recuperació
dels refugis antiaeris endinsa les arrels, també, en el dè-
ficit estructural i fundacional dels oblits del 1978. Entre les
pioneres que el van obrir fa molt temps hi serà i hi desta-
carà sempre la Pilar Frutos. Una amiga em recorda que
els primers a enfrontar-se a qualsevol mur són els que es
deixen la pell i la cara per forçar la primera escletxa. I sí.
Només érem vailets de barri, fèiem les festes de Gràcia cada
estiu a la plaça del Diamant i allà estava ella, colze a col-
ze, per evitar que, col·lectivament, la postmodernitat s’en-
dugués la memòria. Allà on volien fer un pàrquing s’hi va
quedar finalment el refugi, sota la mirada agraïda del crit
de la Colometa de la Mercè Rodoreda. Recordar avui ho-
res de reunions, de cartells, de tríptics, d’actes i de protestes
és parlar incessantment de la Pilar, tossuda i tenaç, i con-
necta directament amb l’enxarxament veïnal com a refu-
gi democràtic –quan plovien bombes i quan granissaven
oblits. Un mal dia d’un 2020 impossible, la Pilar ens va dei-
xar, i aquest dissabte, finalment, amigues, companyes i pe-
riodistes podrem retre-li el merescudíssim homenatge pen-
dent que li devíem, i que ens devem, al Centre Artesà Tra-
dicionàrius de la Vila de Gràcia. Serà a les dotze del mig-
dia i servirà per dir-li ‘i gràcies sempre’. Per ensenyar-nos
que no oblidar d’on venim ni deixar d’esbrinar on volem
anar requerirà sempre saber quin sòl trepitgem i quants
subsols es mantenen encara vius.

Article publicat originalment el 21 d’abril

La memòria no ens deixa
mai en pau i, alhora, 

és impossible construir
cap pau sense ella.

Alacant, Barcelona,
Gernika i aquells primers

bombardejos feixistes
contra la població civil 

van inaugurar, 
com a laboratori de

proves necròfil, un model
vertical de destrucció

demencial que acabaria
normalitzant-se

“
“

per David Fernàndez

1322 o el subsol com a refugi
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Premien un videojoc per
detectar assetjament escolar
SOCIETAT4“Moltes vegades
som desconeixedors de casos
d’assetjament escolar perquè
als nens els fa por explicar què
els passa o com se senten, o
simplement no saben expressar-
ho”. Així ho asseguren Andrea
Olivares i Judith Santasusana,
les joves creadores de Psycho
Game. Però a través d’aquest vi-
deojoc serà molt més fàcil tren-
car aquesta barrera, ja que a

partir dels resultats obtinguts en
el joc es poden detectar casos.
“Els nens passen una bona es-
tona i els docents o les famílies
descobreixen si pateixen aquest
fenomen o no”, afegeixen.

Aquest projecte ha estat el
guanyador de la primera edició
del Cerdanyola Talent Factory,
que ha premiat les dues joves im-
pulsores del joc amb un viatge de
cinc dies a Sillicon Valley. 

Sense pla d’emergència 
per combatre la sequera

MEDI AMBIENT4Cerdanyola no
ha presentat a l’Agència Catala-
na de l’Aigua (ACA) el pla d’e-
mergència obligat per fer front a
la sequera. Segons estableix l’a-
cord de Govern del gener del
2020, els ajuntaments de més de
20.000 habitants han de definir
unes mesures específiques en
funció de l’escenari de sequera en
què es troben: Pre-alerta, Alerta,
Excepcionalitat i Emergència.
Ara bé, Cerdanyola encara no ho

ha fet i tampoc Figueres. Aquests
dos són els únics municipis ca-
talans de més de 20.000 habi-
tants que no l’han presentat.

Mentre 27 municipis catalans
ja tenen l’aval de l’ACA, n’hi ha 22
que tenen els plans en tràmit i 13
que han emès un informe desfa-
vorable, a Cerdanyola el pla encara
estaria en fase de redacció. Així ho
han assegurat a l’ACN fonts mu-
nicipals, que avancen que es pre-
veu registrar-lo el 19 de maig.

FESTA MAJOR4Cerdanyola ha
tornat a viure un Roser de Maig
multitudinari, amb més d’un
centenar de propostes. I és que
entre el 5 i el 8 de maig la ciutat
es va omplir de cultura popular,
actes i música per celebrar una
nova edició d’aquesta Festa Ma-
jor, que cada any espera amb tan-
tes ganes la ciutadania.

La Colla de Joves Diables de
Cerdanyola va ser l’encarregada de
donar el tret de sortida a la festa
el 5 de maig, ja que va protago-
nitzar el pregó amb motiu del seu
40è aniversari. Aquest primer
acte va anar seguit del Piromusi-
cal i el concert d’un dels cinc caps
de cartell: Celtas Cortos. El grup
de rock va fer vibrar el públic més
veterà, mentre que l’endemà van
ser Macaco i La Pegatina els qui fe-
ien ballar i cantar als centenars
d’assistents. El diumenge 7 va
ser el torn de Juan Magán.

Pel que fa a les propostes de
cultura popular, no van faltar
els correfocs i tampoc la trobada
i cercavila de Bèsties de Foc. A
més, també van ser protagonis-

tes els gegants i els trabucaires,
que van organitzar una cercavi-
la, els castellers, que van fer una
actuació plaça de l’Abat Oliba, i
també la dansa, ja que hi va ha-
ver una ballada de sardanes i una
altra de l’Esbart de Sant Marçal.
D’altra banda, la Festa Major
Infantil i la Festa Modernista
també van tenir el seu espai, en
una jornada dedicada als més pe-
tits i en una altra a descobrir els
espais modernistes de la ciutat. 

Tot i que els dies grans de la
Festa Major ja han acabat, la ce-
lebració del Roser de Maig s’a-
llargarà fins a finals de mes amb
més actes. Entre altres, l’Altimira
Festival, l’Estimbada, la Nit de
Cante Jondo i la Fira d’Artistes
se celebraven dissabte dia 13,  i
la Trobada de Tambors, la Roda
de Gitanes del Vallès i la cele-
bració del 25è aniversari de la
Colla de Gitanes i Antics Dan-
saires, el dia 14.

Imatge del concert de Juan Magán. Foto: Ajuntament

Cerdanyola torna a viure un
Roser de Maig multitudinari

Societat | Adeu a l'edifici de l'històric Bar Salla 
L’edifici que durant dècades va acollir l’històric Bar Salla, punt de trobada

de diferents generacions de cerdanyolencs i de personalitats destacades del
segle passat, s’ha enderrocat. El nou propietari ha decidit tirar-lo a terra.
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Si llegeixes aquestes línies
i tens pensat anar a votar
el pròxim 28 de maig, es-
taràs escollint molt més

que l’alcalde o l’alcaldessa del teu
municipi. Encara que resulta for-
ça desconegut, aquests comicis te-
nen una transcendència que tras-
passa els límits de les ciutats i dels
pobles. A més de consells comar-
cals i diputacions, també s’escullen
els integrants que formaran part
del Consell i la presidència de
l’Àrea Metropolitana de Barcelo-
na (AMB), és a dir, les persones
que dirigiran les polítiques al ter-
ritori més poblat de Catalunya. 

Ara, els més espavilats diran:
“Però això fa anys que passa, oi? No
es tracta de cap novetat”. Tenen raó,
però no del tot. De l’AMB en de-
penen, entre altres, els transports,
els residus, l’ordenació territorial
dels 36 municipis que la conformen
o la gestió de nombrosos espais,
com les platges, la serra de Collse-
rola o la llera del Besòs. A més, hi
ha temes que avui dia van més en-
llà de les competències dels muni-
cipis. Quanta població viu a Bar-
celona i treballa a l’Hospitalet?
Quanta gent ha marxat de la capi-
tal catalana a Badalona o Ripollet
perquè no pot pagar l’habitatge? 

En aquest sentit, quan anem a
votar als comicis municipals tria-
rem els representants –regidors i
alcaldes–que més tard escolliran
qui conforma el Consell Metro-
polità, l’òrgan que s’encarregarà de
posar fil a l’agulla a aquests temes.
Això no és cap novetat. Malgrat
tot, hi ha quelcom que està can-
viant i que fa més importants que
mai les eleccions del 28 de maig.

El passat mes de març, Jordi
Martí Grau, vicepresident de l’À-
rea de Planificació Estratègica a
l’AMB, explicava en una confe-
rència a l’Espai Línia que governar
significa transferir rendes. “Treu-
re diners d’on n’hi ha més per po-
sar-los on n’hi ha menys”, deia.
Mentre que altres organitzacions
com la Diputació presten serveis
als municipis, des de fa un temps
l’AMB està fent polítiques que
tenen una nova dimensió. “Fins
ara s’hi havia resistit molt, però ac-
tualment l’AMB comença a fer po-
lítiques com la Zona de Baixes
Emissions, la unificació tarifària al
transport públic o el Pla de Barris
Metropolità”, va assenyalar Mar-
tí Grau. Dit d’una altra manera, ha
passat de gestionar a governar. 

A més d’això, cal tenir en
compte un altre fenomen: el pres-
supost. El 2022, la partida de
l’AMB va augmentar un 13%, si-
tuant-se en els 2.470 milions d’eu-
ros anuals. És, per darrere de la
Generalitat i de l’Ajuntament de
Barcelona, el tercer organisme
amb més capacitat d’intervenció
de Catalunya. A les eleccions, per
tant, també es decidirà com s’han
de gestionar aquests milions. 

CAMPANYA SENSE INTERÈS
Tot i la seva importància, durant la
campanya segurament no senti-
rem ni un candidat que parli de les
polítiques que cal posar en marxa
a la metròpoli. Així ho reconeixen

els mateixos implicats. “Ni a mi ni
a ningú ens sentireu parlar de
quines són les nostres propostes
metropolitanes”, afirmava l’alcal-
de del Prat i candidat dels comuns
Lluís Mijoler en to crític en una en-
trevista al Línia. De la mateixa ma-
nera, l’alcalde de Cornellà i vice-
president executiu de l’AMB, An-
tonio Balmón, considera que “a
Cornellà s’ha de parlar de Corne-
llà, i la gent, quan va a votar, ha de
votar pel seu municipi”. 

El coordinador general del Pla

Estratègic Metropolità de Barce-
lona (PEMB), Oriol Estela, es
mostra preocupat per aquesta
manca de debat sobre la metrò-
poli. “Estaria molt bé que els par-
tits ens expliquessin quines són les
propostes i el seu pla per al con-
junt del territori, perquè hi ha mol-
tes qüestions que tenen afectació
més enllà del límit municipal”, afir-
ma Estela tot referint-se a temes
com la sequera o el canvi climàtic. 

Alhora, considera que aquest
debat hauria de ser encara més im-

portant a la capital catalana, ja que
és la ciutat que té més pes en mo-
bilitat i activitat econòmica. “En els
debats que he vist dels candidats
de Barcelona, en la majoria dels ca-
sos no mencionen el fet metropo-
lità si no se’ls interpel·la directa-
ment al respecte”, lamenta Estela.
“A Barcelona, si els costa sortir fins
i tot de l’Eixample, imagina’t si han
de parlar de problemàtiques que
van més enllà”, critica. 

És per tot això que el coordi-
nador general del PEMB consi-

dera que els partits “haurien de
presentar un mínim de progra-
ma”, i per aquest motiu, des del
diari Línia hem volgut esbrinar
què planteja cada formació a es-
cala metropolitana. 

NOMÉS UN PROGRAMA
Després de preguntar-ho a les for-
macions més destacades del terri-
tori, només hem rebut un únic pro-
grama electoral pròpiament dit
per a l’AMB. Es tracta del dels co-
muns, que han treballat en un ex-

Actualment, el partit que té més representació a l’Àrea Metropolitana de Barcelona és el PSC. Foto: AMB

A més de votar qui governarà els municipis, el pròxim 28 de maig els ciutadans 
de la metròpoli triaran de forma indirecta els seus representants al Consell

Metropolità de l’AMB. En aquest reportatge expliquem qui té programa 
electoral explícit per al territori i qui no, i quines són les propostes dels partits.

Unes eleccions sense
campanya electoral
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n Potser el repte més important de
l’Àrea Metropolitana de Barcelona
(AMB), abans de poder gestionar de
forma eficaç qüestions com l’habi-
tatge, la promoció econòmica o el
canvi climàtic, és el de definir-se. És
un òrgan de gestió o un òrgan polí-
tic? Per això, tal com expliquen Rosa
Suriñach, d’ERC, o Lluís Mijoler, dels
comuns, s’ha de debatre sobre si ha
de ser la ciutadania qui esculli per
elecció directa els seus represen-
tants metropolitans o no. A més, s’ha
de discutir si la ciutadania ha de triar
qui presideix l’AMB, un càrrec que

actualment ocupa Ada Colau i que
tradicionalment exerceix l’alcalde de
Barcelona. “Si l’administració gestio-
na recursos, ha de ser la ciutadania
qui decideixi com s’han de gestio-
nar”, apunta l’alcalde del Prat per
afegir que “cal cedir competències a
l’AMB i alhora demanar més compe-
tències per als ajuntaments”. Per la
seva banda, Suriñach afirma que
“ERC està disposada a replantejar la
governança” per tal de donar “més
pes polític a l’AMB”.

No tothom considera aquesta
possibilitat. Antonio Balmón, del
PSC, n’és un ferm detractor. “No cal
enredar-ho més, sinó actuar”, afirma.
“L’elecció directa és perdre el temps,

quan el que s’ha de fer és treballar
en el dia a dia”, afegeix. Tot i que dins
de la seva formació hi ha veus que
consideren el debat, el cert és que en
general els socialistes veuen l’AMB
com una diputació de nivell metro-
polità. Té sentit que així sigui, ja que
amb l’actual model el PSC acumula
gairebé el 48% dels consellers me-
tropolitans i, per tant, el sistema d’e-
lecció a través dels regidors benefi-
cia la seva presència i poder a l’AMB.

En una línia similar s’expressen
altres veus, com la de Xavier García
Albiol, del PP. El candidat a l’alcaldia

de Badalona considera que votar
“no és una prioritat”. “No crec que
existeixi un sentiment metropolità,
ja que l’AMB és més una figura políti-
ca administrativa que, això sí, té
molt valor”. També ho fa Xavier Trias,
que veu aquest òrgan com un gestor
entre interessos de les ciutats.

Més enllà de desitjar un sistema
d’elecció directa metropolità o no,
cal reflexionar sobre qui voldria vo-
tar en unes eventuals eleccions me-
tropolitanes. “Pel que hem vist, la
gent no ho vol, a no ser que s’elimi-
nin altres nivells d’elecció”, diu Oriol
Estela, del PEMB, citant un estudi de
la Fundació Carles Pi i Sunyer. En al-
tres paraules, ens fa mandra votar.

El gran debat

haustiu document amb un cente-
nar de mesures concretes, entre les
quals Mijoler destaca les que tenen
a veure amb els drets socials. “Cal
aconseguir la cohesió social del Be-
sòs i del Llobregat”, afirma l’alcal-
de del Prat. A més, considera que
s’ha de lluitar contra la gentrifica-
ció, que “ja és metropolitana”. 

Tal com deia Martí Grau, els
comuns aposten per una entitat
metropolitana que governi i que al-
hora homogeneïtzi polítiques com
la de les Zones de Baixes Emis-
sions, els plans contra la sequera
o la preservació dels espais natu-
rals. En aquest sentit, l’alcalde
del Prat afirma que “els ajunta-
ments no poden resoldre molts te-
mes sols, com per exemple la pro-
moció econòmica”, perquè això
podria derivar en una lluita entre
ells. Així, considera que potenciar
l’AMB permetria “promoure no-
ves centralitats” i evitar que terri-
toris com el Baix Llobregat “sigu-
in el pati del darrere de Barcelona”.

En realitat, els grans reptes
que esmenta Mijoler són sem-
blants als que altres formacions ci-
ten. L’única diferència és que
aquestes darreres no tenen pro-
grama explícit al respecte i, per
tant, la possibilitat dels ciutadans
de saber amb exactitud les seves
propostes és molt menor. 

LÍNIES MESTRES
El 17 d’abril, els alcaldes més des-
tacats del PSC a la metròpoli es re-
unien a Santa Coloma per mostrar
un gran acord metropolità. En
l’acte es van esbossar les línies ge-
nerals que hauria de seguir la re-
gió en els pròxims anys. Segons els
socialistes, són tres els camps en els
quals treballar: mobilitat sosteni-
ble, habitatge assequible i pro-
moció econòmica. “Cal enfortir
l’oferta de mobilitat pública, que
està al centre de la lluita mediam-
biental, i teixir una política d’ha-
bitatge basada en la rehabilitació i
la construcció d’habitatges asse-
quibles”, explica Balmón. “El mús-
cul municipal no és suficient, i per
això cal canviar d’escala”, afegeix. 

Per la seva banda, ERC també
va fer una trobada similar ano-
menada Conferència Metropoli-
tana el febrer passat. La formació,
que amb apostes com la de Gabriel
Rufián presentant-se a Santa Co-
loma vol millorar la seva presèn-
cia a l’àrea metropolitana, comp-
ta amb un programa marc del que
anomena “la Catalunya sencera”.
El document contempla propos-
tes per als municipis de les àrees
metropolitanes en general sense
especificar si són la de Barcelona,
la de Lleida o la de Girona. Sigui
com sigui, Rosa Suriñach, d’ERC

“A Barcelona, si als
candidats els costa
sortir fins i tot de
l'Eixample, imagina’t 
si han de parlar de
problemàtiques que
van més enllà de la
ciutat”, diu Oriol Estela

Barcelona, explica que el repte
més important que entoma la re-
gió és el de l’habitatge, i per això
proposa, entre altres, convertir
sòl industrial en terreny edificable
i impulsar l’IMPSOL, l’empresa
metropolitana d’habitatge. A més,
considera que cal millorar la mo-
bilitat enllaçant els límits entre els
municipis amb bicicletes.   

Altres formacions també iden-
tifiquen aquestes problemàtiques,
però no han fet tants esforços
per definir els seus argumentaris.
El PP, per exemple, entoma la
campanya des del vessant muni-
cipal, i per això no té cap docu-
ment de mesures per a la metrò-
poli. L’alcaldable per Badalona Xa-
vier García Albiol considera que,
en termes territorials, la seva ciu-
tat ha de “recuperar l’estabilitat po-
lítica per tornar a ser un referent”
i “transformar la C-31” perquè dei-
xi de “dividir el municipi”. 

Fa el mateix Xavier Trias a
Barcelona. La seva llista no ha pre-
sentat cap programa metropoli-
tà explícit, però aposta per una
AMB que gestioni les relacions en-
tre municipis i no pas per un ens
que dicti polítiques. “No és una
eina política clàssica, sinó de ges-
tió de serveis i d’entesa entre
municipis”, afirma l’exalcalde i
candidat de Trias per Barcelona. 

CRÍTICS AMB L’AMB
Potser la proposta més allunyada
de la resta és la de la CUP. La for-
mació anticapitalista vol la “disso-
lució de l’AMB”. “És un organisme
opac i una menjadora de recursos
que es reparteixen els barons so-
cialistes”, diu la candidata per Bar-
celona Basha Changue. Per a la
CUP, els grans reptes als quals s’en-
fronta el territori haurien de re-
soldre’s amb diàleg entre els dife-
rents ajuntaments d’una zona i no
pas amb un organisme centralitzat.
“Els municipis han de poder man-
comunar serveis en funció de les
necessitats”, afirma Changue.

També es mostra crítica Anna
Grau, de Ciutadans a Barcelona.
“No tenim una entitat vertebra-
dora, però, en canvi, paguem so-
bresous i impostos injustos”, diu.
“L'AMB és un cementiri d'ele-
fants i de mala gestió, quan podria
ser una plataforma de col·labora-
ció publicoprivada i l’espina dor-
sal que cohesioni els municipis”.

Una varietat d’opinions que de-
mostren que el debat metropolità,
encara que ningú en parli, és més
viu que mai. 

Tot i que la majoria dels
partits coincideixen 
en quins són els reptes
que afronta l’àrea
metropolitana, només
un ens ha fet arribar un
programa electoral
explícit per al territori

Hi ha qui aposta per escollir els consellers
metropolitans i la presidència de l’AMB per elecció

directa i qui hi està fermament en contra

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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SOCIETAT4El gènere determina
la nostra manera de ser i d’actu-
ar. Si vols ser un home normatiu,
has de ser fort, valent i no mos-
trar-te vulnerable. Si vols ser una
dona normativa, en canvi, has de
ser sensible, femenina i presu-
mida. Però segons Joel Audí,
psicòleg, integrador social i expert
en homes, masculinitat i violèn-
cia, “aquests mandats de gènere
no només vertebren les nostres
identitats, sinó que també edifi-
quen les desigualtats entre els gè-
neres”. “Per això, si el que volem
és desfer aquestes desigualtats, és
necessari revisar aquests este-
reotips, sobretot interpel·lant la
població masculina per fer-los re-
flexionar sobre la seva forma de
ser homes”, afegeix.

En aquesta línia, Audí està
impartint el taller Homes en
transformació a Barberà, que
busca  donar eines als homes per
talque construeixin un nou con-
cepte de masculinitat. “Aquesta
iniciativa vol ser un espai de re-

flexió i de canvi a través de l’in-
tercanvi d’experiències, de pen-
saments i del contacte amb les
emocions”, explica Audí, que re-
corda que va ser l’Ajuntament qui
li va traslladar la proposta.

EN LA RECERCA DEL CANVI
Les sessions, organitzades per
l'Oficina de Polítiques de Gènere,
començaven al març i s’allargaran
fins al juliol. “En les dues prime-
res hem tocat temes com les re-
lacions afectives i en les tres que
queden per endavant tractarem
la sexualitat, els privilegis mas-
culins i la redefinició del poder”,
explica Audí. Tot plegat, amb
l’objectiu d’aconseguir que els
homes “se sentin responsables de
les desigualtats i que això els
desperti la necessitat de fer can-
vis en si mateixos que després pu-
guin transmetre al seu cercle”,
afegeix el psicòleg.

En Carlos Pérez és un dels deu
homes que s’han apuntat al taller
i assegura que l’experiència és “to-

talment recomanable”. “Quan
estàs en el més alt de la piràmi-
de de privilegis perquè ets un
home blanc, hetero i cis, és difí-
cil veure-hi més enllà”, explica. En
el seu cas, arran d’aquestes ses-
sions s’està adonant d’algunes
actituds masclistes que tenia.
“Ser-ne conscient és el primer pas
per canviar”, considera Pep Mun-
tan, un altre participant.

Tant Pérez com Muntan van

apuntar-se a la iniciativa perquè te-
nien interès per les noves mascu-
linitats i després de les primeres
sessions reconeixen estar sorpre-
sos per la quantitat d’homes de 50
i 60 anys que han volgut participar.
“Posen sobre la taula temes  molt
interessants, com les dificultats per
expressar emocions o per parlar de
certes coses”, diu Pérez. 

Tot i que ambdós testimonis
tenen voluntat de treballar per la

igualtat, asseguren que arribar-hi
encara està lluny. “Quan et diuen
que tens una actitud masclista t’ho
prens com un atac en comptes de
reflexionar”, diu Pérez. “A més, els
homes més masclistes no venen
per iniciativa pròpia a aquestes tro-
bades”, afegeix Muntan. Però, si-
gui com sigui, creuen que fer ta-
llers com aquests és important. “Et
serveixen per obrir els ulls en
molts aspectes”, conclou Pérez. 

Transformant lamasculinitat
» L’Ajuntament de Barberà ha organitzat un taller de cinc sessions sobre les noves masculinitats

» El psicòleg que l’imparteix i dos participants expliquen la iniciativa i, a la vegada, la valoren

Les sessions començaven al març i acabaran al juliol. Foto: Ajuntament

Restauració |Nova edició de la Ruta de la Tapa
El 12 de maig començava l’11a Ruta de la Tapa de Barberà, que s’allargarà fins

al 4 de juny. Un total de 19 establiments hi participen, oferint tapa i beguda 
a 3,90 euros. L’objectiu, impulsar la restauració i la gastronomia local. 
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Decidim vol crear una anella
verda al voltant del riu

MEDI AMBIENT4“La neteja del
Riu Ripoll i la seva recuperació
era un deute històric”. Així ho as-
segura Decidim en un comuni-
cat. Per això, el partit té entre
mans un nou projecte que bus-
ca la naturalització del riu i la re-
cuperació de l’espai natural: l’A-
nella Verda de Ripollet.

Aquest projecte consistirà
en la construcció dels anomenats
Boscos de Rivera, “uns espais
verds al voltant del riu que per-
metran l’esbarjo amb la instal·la-
ció de taules de pícnic i zones de
descans”, diuen des de Deci-

dim. “Aquests boscos perme-
tran gaudir amb harmonia de
l’entorn del riu Ripoll sense ex-
ercir una pressió al seu ecosis-
tema, encara molt fràgil”, afe-
geixen. Tot plegat, amb l’objec-
tiu de “potenciar un ecosistema
sostenible i fer front a l’actual
emergència climàtica”, detallen
des del partit.

Èric Plata, regidor de Pro-
tecció del Medi, explicava aquest
projecte a la ciutadania en una
passejada per l’entorn fluvial,
que va servir per veure, in situ,
les mancances d’aquest espai.

EQUIPAMENTS4La futura resi-
dència i centre de dia per a la gent
gran de Ripollet ja està més a prop
de ser una realitat. I és que el dar-
rer ple va aprovar, amb el vot fa-
vorable de tots els grups munici-
pals, l’inici del procés de licitació
per a la construcció d’aquest nou
equipament. S’hi destinaran 14,5
milions d’euros del pressupost
municipal i, segons explicava l’al-
calde, José María Osuna, la Ge-
neralitat també aportarà diners.
“Ens ha assegurat un finançament
important”, detallava.

“Ens hem de felicitar tot el mu-
nicipi, ja que és un projecte que ve
de fa molts anys i en el qual sem-
pre hi ha hagut consens polític so-
bre la seva necessitat”, deia Luis
Tirado, cap de l’oposició i alcal-
dable del PSC. I és que, en aquest
sentit, cal recordar que  és un dels
equipaments més reivindicats al
municipi vallesà, ja que actual-
ment a Ripollet no hi ha cap pla-
ça totalment pública per accedir a
una residència. De fet, només hi
ha una residència i té 20 places
concertades i tres de privades. 

Concretament, les primeres
demandes per crear una resi-
dència pública es remunten al
2016, arran d’una proposta del
PP. Des de llavors, el projecte ha
passat per instàncies com el Par-
lament i ha estat motiu de di-
verses mobilitzacions, com les del
Club de Jubilats i Pensionistes de
Ripollet. A més, és una de les pro-

meses de l’equip de govern en-
capçalat per Osuna.

L’objectiu ara, segons deta-
llaven al ple, és que les obres pu-
guin començar aquest any. El
projecte contempla la creació 100
places a la residència, 20 de pú-
bliques i 80 de concertades. Men-
tre que al centre del dia n’hi hau-
rà 32, totes elles concentrades.

Imatge de la futura residència i centre de dia. Foto: Ajuntament

Pas per a la residència: en marxa
el procés per licitar les obres

Moment de la passejada, amb el regidor Plata. Foto: Ajuntament

Mobilitat | Es reprèn el projecte Ripollet Pedala
L’Ajuntament ha reprès el servei Ripollet Pedala. Aquest projecte consisteix
en el repartiment gratuït en bicicleta dels productes que la clientela compra

a establiments associats a la Unió de Comerciants i al Mercat municipal.
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Fa poques setmanes les oposi-
cions van estar en boca de tothom
pel desastre organitzatiu viscut
durant les oposicions d’estabilit-
zació de la Generalitat del 29 d'a-
bril, que van deixar una allau de
queixes pel caos viscut i que van re-
latar els treballadors de l’admi-
nistració que s’examinaven. Més
enllà d’aquesta situació recent,
què implica fer unes oposicions?
Parlem amb dues persones que
n’estan estudiant –una s’acaba
d’examinar–, i una que fa uns
mesos va aprovar l’examen, per en-
tendre què significa ser opositor.

El cas de l’Elisabet mostra a
la perfecció fins a quin punt
unes oposicions poden ser una
creu. Ella va estudiar durant
quatre anys mentre treballava
com a interina a la Generalitat.
Feia cinc anys que ocupava una
plaça al Departament de Justí-
cia, però volia fer carrera a l’ad-
ministració. “Els dos primers
anys estudiava de dilluns a di-
vendres tres hores a la tarda, i els
dos últims anys unes sis hores al
dia, caps de setmana inclosos,
només descansant un dia”, re-
corda ara que ja és funcionària
amb 30 anys.

No tots els quatre anys que va
estudiar van ser iguals. “Passes
per moltes fases en l’àmbit emo-
cional: la primera és de menta-
litzar-se, després hi ha una fase
intermèdia en què has de ser pa-
cient, i al final has de ser cons-
cient que has d’anar a mort i es-
tablir l’examen com a prioritat
número u”, explica.

Tot i que ella estava molt
mentalitzada, no va poder esca-
par de la frustració, i tot el pro-
cés la va afectar emocionalment.
“Hi va haver un punt d’inflexió en

què vaig necessitar ajuda i terà-
pia per controlar les emocions”,
diu. “Tens molt estrès, crisis
d’ansietat, nervis, desconfiança
sobre si hi arribaràs o no…”, re-
coneix. “Entres en un estadi de
crisi personal, dorms malament
i renuncies a moltes coses”, afir-
ma. Ella defineix tota aquella
època com una “muntanya rus-
sa”. “Estar molt eufòric o des-
animat no hi ajuda”, assevera.

Afortunadament, l’Elisabet
va aconseguir la plaça i ara pot vi-
sualitzar aquell temps amb una
mirada no tan fosca. “Em va
sorprendre la capacitat de cons-
tància i sacrifici que vaig tenir du-
rant tants mesos”, sentencia.

ESTUDIAR SENSE CERTESES
La Georgina actualment treballa
en una escola de l’àrea metro-
politana com a professora de
Secundària. Fa relativament poc
que és mestra i no té gaires
punts d’experiència. És per això
que en les pròximes oposicions

haurà de treure una nota quasi
perfecta per tenir alguna possi-
bilitat de ser funcionària. Amb
tot, ha decidit presentar-se a
l’examen, que encara no se sap
quan serà. “No puc entendre
per què triguen tant a donar la
informació… Tot el que sabem és
en referència a les anteriors con-
vocatòries, i desconeixem quin
temari hi entra i, fins i tot, qui-
na mena de bolígrafs es poden
portar a l’examen”, es queixa.

Opositar no és senzill, i mi-
lers de persones no acaben te-
nint plaça. Quantes hores de
formació invertides no acaben
enlloc? Potser el pitjor per als
opositors no és això, però, sinó
el desgast emocional per acon-
seguir una plaça. “Em sento
molt desorientada, sola, per-
què el model competitiu fa que
hi hagi molt poca solidaritat”,
diu la Georgina. “Dormo molt
malament, estic amb estrès i
quan estudio penso ‘quina man-
dra’, mentre que quan no estic

estudiant penso que hauria d’es-
tar-ho fent”, relata.

“No sé si té sentit el procés
d’oposició per aconseguir la pla-
ça i si queden garantits els mè-
rits de qui l’obté… En principi és
molt rigorós, però després no és
així”, conclou. De fet, entre les
tasques que s’ha autoimposat
durant l’estudi hi ha la d’escriu-
re a mà durant molta estona
sense que se li cansi el canell. Tot
per preparar-se per ser mestra
funcionària.

Per la seva banda, l’Emma
treballa a la Generalitat com a
periodista. Actualment, el Go-
vern català està fora de llei, ja
que té més del 8% dels seus tre-
balladors com a interins. De
fet, en el cas dels docents aques-
ta xifra arriba al 35%. És per
aquest motiu que la plaça de
l’Emma està afectada per la
nova convocatòria per regula-
ritzar aquesta situació. Dit d’u-
na altra manera, un error de
l’administració fa que la seva fei-

na perilli i hagi de presentar-se
a un examen d’oposicions.

Amb tot, abans que es convo-
qui l’oposició general hi ha l’ano-
menat concurs de mèrits, que té
com a objectiu regularitzar la fei-
na de persones que acumulen
molts anys a l’administració, do-
nant-los prioritat. No obstant
això, les possibilitats de l’Emma
d’accedir a una plaça mitjançant
aquesta opció, quan només fa
cinc anys que treballa a la Gene-
ralitat, són gairebé nul·les.

“Provaré sort, però estic se-
gura que no tindré plaça”, expli-
ca. “Hi ha gent que té molts més
punts que jo, encara que en els
darrers mesos m’he tret el C2 de
català i cursos d’informàtica per
millorar les meves possibilitats”,
explica. Sigui com sigui, d’ençà
que es va anunciar el procés
d’estabilització ha passat quasi un
any. Un any sense saber si es que-
daria sense feina o quan passa-
ria això. “La informació sempre
ha estat molt escassa”, conclou.

“Estrès, nervis i desconfiança”
» El procés per fer unes oposicions pot estar marcat sovint per les dificultats i la incertesa
» Línia Vallès parla amb dues persones que ara estan opositant i una que ja és funcionària

Una imatge d’arxiu d’unes oposicions convocades per l’Ajuntament de Barcelona. Foto: Ajuntament de Barcelona

Albert Alexandre
VALLÈS OCCIDENTAL
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Esports Hoquei | Marc Coy torna al Cerdanyola CH
El cerdanyolenc és la primera incorporació de l’equip per al curs 2023-2024 i prové del

Bassano italià, club on ha jugat les tres últimes temporades. Marc Coy viurà la seva
tercera etapa al Cerdanyola CH, on es va començar a jugar a hoquei quan tenia tres anys. 

Seria meravellós que algú ha-
gués gravat el primer entrena-
ment en una pista de Pili Bilbao
(Tarragona, 1962). Tenia 10
anys i es va presentar a les pro-
ves d'accés a l'equip de les Te-
resianes amb la cama dreta en-
guixada perquè s'havia trencat el
peroné. Va arribar la primera i,
per molt que li diguessin que no
podia participar-hi, no va deixar
anar la pilota. "'Sí que puc, sí que
puc', els repetia, i vaig fer en-
trades amb la cama lesionada.
Per pesada, em van permetre en-
trar al grup. No sé si tinc les idees
clares, però sempre he lluitat pel
que vull", recorda, orgullosa.

Aquell dia va conèixer l'entre-
nador que més l’ha marcat, Miguel
Vendrell, a qui retrata com "un
apassionat que ens va contagiar
l'amor pel bàsquet". Amb Vendrell
va compartir una dècada entre l'es-
col·la i el Nàstic de Tarragona, club
pel qual van fitxar en bloc com a
juvenils i competien a Segona Ca-
talana amb les sèniors.

Amb el CB Tortosa, Bilbao
coincidiria amb "les millors ju-
gadores", com Roser Llop, Anna
Junyer o Rosa Castillo, guanya-
ria una Lliga, dues Copes de la
Reina i dues Lligues Catalanes,
i jugaria la Copa Ronchetti. Més
endavant, s'incorporaria al Man-
resa, viuria la seva segona etapa
al CB Tortosa i faria una pausa.
Va tornar a jugar al Nàstic de
Tarragona perquè els faltaven
jugadores i el seu últim curs
seria a la UE Horta.

No hi ha ningú que sigui més
crítica amb ella que la mateixa Pili,
a qui li encanta que el seu entorn
també ho sigui. Això sí, sap posar-
hi fre: "Arriba un moment en què
deixo de lamentar-me i em centro
a rectificar allò que he fet mala-
ment. No m'oblido de les tempo-
rades, n'aprenc". De l'últim curs,
"dolent" perquè el CBF Cerda-
nyola ha perdut la categoria, s'en-
duu amistats, haver pogut donar
una mica d'ella a les jugadores i
completar el camí totes juntes.

A Bilbao li ha costat molt
prendre la decisió de no conti-
nuar a la banqueta del primer
equip del CBF Cerdanyola per-
què "és un gran club" i el motiu
ha estat la manca d'oxigen. "Fa
molt de temps que encadeno
principi i final de temporada
amb postemporada i per a mi és
un moment molt estressant de
fitxatges, i no m'agrada. Neces-
sitava descansar uns mesos per
poder continuar", comparteix.
Es forma perquè la pròxima
oportunitat l'agafi preparada.

Amb el segon embaràs, el de
les bessones Júlia i Andrea, va
deixar d'entrenar i, anys més
tard, quan ja havia decidit que
no ho tornaria a fer, va dur les
seves filles al CBF Cerdanyola
perquè hi juguessin.

UNA CASUALITAT
"Quan fas un parèntesi costa molt
tornar a entrar a la roda", exposa
l'entrevistada, que a l'equador de
la segona temporada de les seves
filles al club va tornar a entrenar.
"Van fer un canvi a la banqueta i
jo estava allà. Una casualitat que
agraeixo molt", comenta. Així va
ser com va convertir-se en l'en-

trenadora d'un sènior en què hi
havia poques jugadores, però "bo-
nes i molt treballadores".

Quan va acabar el curs 2017-
2018, sentia que necessitava viu-
re el bàsquet "d'una altra manera"
i va canviar el sènior per un cadet,
"una experiència impressionant".
A la meitat de la temporada, però,
Juan Couto i l'entitat van arribar
a un acord per rescindir el con-
tracte, i Bilbao va agafar les regnes
d'un equip construït per compe-
tir a Copa Catalunya que ho feia a
Lliga Femenina 2 i que no va
guanyar cap partit en tot el curs.

"En aquell moment va poder
més la il·lusió de poder recuperar
la categoria perduda [als despat-
xos] que no pas tenir el cap més
fred, perquè ni esportivament ni
econòmica es podia assolir aque-
lla plaça. Crec que l'equip podia
haver pujat a la pista", se sincera.

"Cul inquiet" des que va néi-
xer, amb graus superiors en

Tècnic Esportiu Superior i en
Música, Bilbao té fins a quart de
piano i cinquè d'acordió, va co-
mençar Història i li hauria en-
cantat estudiar Arquitectura.
Multiplica les hores del dia i es
deixa l'ànima en el que fa.

"No t'ho creuràs, però avui he
vist un partit meu de quan juga-
va al Manresa", comparteix, di-
vertida. El rival era el Xuntas, de
Lugo: "La gran diferència que hi
he vist és de ritme i físic". Eren
temps en què "les defenses no
eren tan agressives perquè no hi
havia tanta pissarra". "A vegades
els entrenadors i entrenadores vo-
lem tenir massa protagonisme
amb les jugades quan potser,
simplement, hem de crear es-
pais perquè les jugadores creixin
a partir de la seva presa de deci-
sions, la tècnica individual i la lec-
tura de joc. I no ens podem saltar
passos d'aprenentatge a les cate-
gories inferiors", defensa: "Si una

jugadora està còmoda rebent de
cara, hem de buscar-li situacions
perquè acabi rebent així".

A la UE Horta va entrenar el
seu primer sènior, format per al-
gunes jugadores que havien es-
tat companyes seves el curs an-
terior. "El grup humà i esportiu
era extraordinari i la segona
temporada vam pujar a Prime-
ra B, l'equivalent a l'actual Lli-
ga Femenina Challenge. Ningú
s'esperava aquell èxit. Elles em
van ensenyar i em van fer créi-
xer molt", recorda. 

Al seu següent destí, l'AE
l'Hospitalet, no es va sentir igu-
al de còmoda. Aterrava en un
dels millors equips de la catego-
ria i va coincidir amb jugadores
que "no entenien l'esport ni el
bàsquet" com ella. "No era el
meu lloc perquè guanyar partits
no és sinònim de ser una bona
esportista, i cal entrenar-se i sa-
ber que els triomfs són del grup.
Així que vaig marxar perquè
pensava que allà no podia fer el
meu paper", reconeix Bilbao.

"Haver patit càncer de mama
em va ensenyar a ser més jo. No
li dedico ni un segon a allò que no
vull o no val la pena i a qui no m'a-
grada i/o em pot fer mal", con-
fessa la tarragonina, que no va
deixar d'entrenar perquè al CBF
Cerdanyola li van transmetre
que ho fes si se sentia amb forces.

"Dirigir un grup va ser un su-
port immens perquè era continuar
mantenint-me viva", afegeix Bil-
bao, que sempre serà aquella
nena que va superar unes proves
amb la cama enguixada. La tos-
sudesa ben aplicada pot ser una
gran virtut. "Soc infinitament tos-
suda, eh", conclou, divertida.

Toni Delgado
CERDANYOLA

La tossudesa de Pili Bilbao
» L’extècnica del CBF Cerdanyola va superar les proves del seu primer equip amb la cama enguixada 
» “Haver patit càncer de mama em va ensenyar a ser més jo”, confessa l’entrenadora tarragonina

Pili Bilbao dirigint el CBF Cerdanyola al Marina Besòs. Foto: Toni Delgado
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Mal de coraçon és una de les maneres
amb què Santa Teresa anomenava la seva
malaltia. No se sap amb certesa què pa-
tia, però és evident que la seva relació
amb el dolor era forta i intensa. En
aquesta obra, tres personatges agònics
i mig alcoholitzats, que pateixen algun
dolor a l’ànima, es troben en un bar.

A la Sala Tallers del TNC, a Barcelona.

Teatre

Mal de coraçon
Victoria Szpunberg

El trio que es va popularitzar per cantar
al seu terrat de l’Eixample durant el con-
finament és ara un grup musical conso-
lidat. Els Stay Homas acaben de publicar
el seu segon àlbum, Homas (Cukileo
Records), amb el qual asseguren que han
deixat enrere el “fenomen” i han avançat
cap a una altra etapa, tal com han expli-
cat en una entrevista a l’ACN.

Música

La Dani (Natalia de Molina), una patriò-
tica agent antiavalots, es troba durant un
desnonament a Madrid uns diners ama-
gats, una trama de corrupció policial i un
crim que l’obliga a fugir a un territori hos-
til on no és benvinguda i no coneix l’i-
dioma. Ara només compta amb l’ajuda de
la jove nigeriana a la qual acaba de des-
nonar i obre els ulls respecte al sistema.

Pelis i sèries

Asedio
Miguel Ángel Vivas

Homas
Stay Homas

Fira Literal
Els pròxims 20 i 21 de maig, el recinte de la Fabra i Coats de
Barcelona tornarà a acollir la Fira Literal, que enguany arri-
ba a la 9a edició. Aquest esdeveniment, d’accés lliure i gra-

tuït, tindrà un total de 113 parades, en les quals s’exposa-
ran més de 4.000 títols. En el marc de la fira també s’han

programat una setantena d’activitats diverses, que van des
de presentacions de llibres fins a concerts, passant per de-
bats i recitals de poesia. Al recinte, a més, hi haurà un espai
de lectura, una zona de joc i un racó gastronòmic. Els dies

previs tindrà lloc Literal PRO, la fira professional.

J O R G E  J A V I E RQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Amagat entre muntanyes acinglerades
i desavinents, en algun lloc remot de les
Guilleries transitat per caçadors de llops,
bandolers, emboscats, carlins, sortilleres,
maquis, pilots de ral·lis, fantasmes, bès-
ties i dimonis, el mas Clavell s’agafa a ter-
ra com una paparra. És una casa, sobre-
tot, habitada per dones, on un sol dia con-
té segles de records.

Llibres

Et vaig donar ulls i vas mirar... 
Irene Solà

| Fuga 2
Arriba Fuga 2: Melodies of Steel, una seqüela que ofereix un sistema de combat

millorat i més estratègic. Per a PC, PS 4 i 5, Switch i Xbox One i Series X/S.
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És la fi d’una era televisiva. Semblava que no s’acabaria
mai, però un cop més la vida ens demostra que tot té un
final. Aquest to fatalista que gastem avui és per parlar, ni

més ni menys, de la cancel·lació de Sálvame. El programa
presentat per Jorge Javier Vázquez (Badalona, 1970) ha

estat catorze anys en antena, omplint les tardes de Tele-
cinco i acompanyant milions d’espectadors i, sobretot,

d’espectadores. Dones d’una certa edat que han trobat en
la senzillesa i el sentit de l’humor d’aquest format –que,
diguem-ho tot, sovint ha traspassat línies vermelles– un

entreteniment inigualable. I ara els el prenen, perquè qui
ocuparà les tardes de Telecinco serà la productora d’Ana
Rosa Quintana. Un altaveu de la dreta rància en lloc d’un

programa que presumia de ser “de rojos y maricones”. Que-
da clar qui hi surt perdent. Malgrat tot, Vázquez s’ho ha

pres amb humor: ha publicat a les xarxes un vídeo amb la
seva mare. “I ara què faràs?”, li pregunta ella. Ell respon que
potser torna al teatre. “Com que et va anar tan bé l’última

vegada...”, remata la mare, carregada de sarcasme. 

Famosos

Ser una estrella televisiva
És una de les cares més conegudes de la faràndula espanyola

Més aviat què li han fet: posar fi a ‘Sálvame’
El programa presentat per ell ha estat catorze anys en antena

Dol i paraules boniques
Els espectadors més fidels del format no se’n saben avenir
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

OMEGA 3

Els adolescents que mengen nous en la seva dieta
mostren més capacitat d’atenció i concentració 

ESTUDI

ADOLESCENTS

REGULARITAT

E S T I L S  D E  V I D A

i NEUROLOGIA
Són prou ben coneguts els efectes de les nous per reduir el co-
lesterol. Però els seus beneficis van més enllà. Menjar-ne habi-
tualment podria beneficiar el desenvolupament de les capaci-
tats cognitives dels adolescents i ajudar la seva maduració psi-
cològica. Això es deu a l’àcid gras alfa-linolènic, un tipus d’ome-
ga-3 que ajuda el desenvolupament del cervell, sobretot en
etapes de creixement. 

L’Institut d’Investigació Sanitària Pere Virgili ha liderat un estudi
que ha fet un seguiment a dos grups de 350 estudiants, un d’ells
consumidor de nous durant sis mesos. Els resultats mostren que
els adolescents amb nous a la seva dieta s’havien beneficiat d’un
increment en la seva capacitat d’atenció i diversos amb TDAH ha-
vien millorat notablement el seu comportament, amb menys ten-
dència a la hiperactivitat. La investigació també mostra millores
en la capacitat de raonar i resoldre problemes de forma més efi-
cient i ràpida. Segons les recomanacions dels professionals mè-
dics, si els adolescents mengessin un grapat de nous al dia, tres
cops per setmana, i mantinguessin aquests hàbits durant el temps
es veurien canvis substancials en les capacitats cognitives per po-
der encarar l’adolescència i l’entrada a l’adultesa amb més facilitat. 

Les nous també milloren el cervell

Les nous contenen un tipus d’omega-3 que ajuda el
desenvolupament del cervell en etapes de creixement

Les claus

Els resultats beneficiosos s’han contrastat mitjançant un 
estudi elaborat per l’Institut d’Investigació Pere Virgili

La recomanació és menjar regularment un grapat de 
nous, uns tres cops per setmana, i sense interrupcions
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